
Jaargang 50 | april 2021 | nummer 4
OOSTERPOORTER

de

5 0
JAAR!



502 JAAR!

Meeuwerderweg 2, Groningen
info@fitwerk30.nl | www.fitwerk30.nl 

voorheen Fysiocompleet

FIT IN 30MINUTEN!

Voor aanmelden en meer 
info, bel (050) 364 19 22
of (06) 45 26 07 89

FYSIOTHER APIE  -  FITNESS  -  PERSONAL TR AINING

 FYSIOTHERAPIE
 MANUELE THERAPIE 
 DRY NEEDLING

CENTRUM VOOR  
NEK- EN RUGKLACHTEN
Vraag nu de FIT-scan aan!

 Personal Training 
 Small-group fitness

FITNESS



INHOUD

350 JAAR!

REDACTIONEEL 

3 

Adieu huis-aan-huis bladen? Leve de 

wijkkrant!

NIEUWS

4-5
Een uurtje voor je buurtje en geef dan 

het schoonmaakstookje door...

5
Het CBK Groningen heet voortaan 

Kunstpunt Groningen | 

Oosterpoorter Anjet Daanje wint F. 

Bordewijkprijs | Geen Groninger 

Gezinsbode meer?

6
Anthony Esteban - op zoek naar de 

gezichten van Groningen

7
Er wordt soms veel te hard gereden 

in de Frederikstraat

 

ACHTERGROND EN OPINIE

9-11

De Oosterpoorter 50 jaar - terug naar 

februari 1993

12-13

Update Zuidelijke Ringweg - Het 

Zuiderplantsoen, het grote nieuwe 

park op deksels in de Oosterpoort

 

 

RUBRIEKEN

15-16
Verkiezingen zijn ‘heilig’: elke stem 

telt!

17
Cryptofilippine

19
Verbouwen of verhuizen in De 

Meeuwen?

21
Koek op de hoek

23
Koek op de hoek - vervolg | Thuis 

‘uit’ eten in Corona-tijd

 
Adieu huis-aan-huis bladen? Leve de wijkkrant!

Onlangs bracht uitgever NDC Mediagroep (Dagblad van 

het Noorden, Leeuwarder Courant) naar buiten dat het 

af wil van de — om en nabij — veertig huis-aan-huis 

bladen die het in portefeuille heeft (zie ook pagina 5). 

Huis-aan-huis bladen zijn volgens het bedrijf niet meer 

rendabel te exploiteren. De bladen zijn in de verkoop 

gezet. Als er zich geen koper aandient, betekent dat 

het einde van onder meer de Groninger Gezinsbode. 

De journalistenvakbond NVJ vindt het ‘een trieste 

ontwikkeling dat daardoor lokale media wegvallen, 

waardoor de controlerende taak van de journalistiek 

op lokaal gebied — denk aan gemeenteraden — wordt 

uitgedund.’

Is dat waar? Is dat erg?

De mate waarin van de redactionele inhoud van de 

huis-aan-huis bladen een ‘controlerende taak’ uitgaat 

is nogal relatief. Huis-aan-huis bladen zijn in het 

leven geroepen om geld mee te verdienen, redactionele 

inhoud is bijzaak. Voor bijvoorbeeld wijkkranten ligt 

dat net andersom: zij zijn er om buurtgenoten van 

wijknieuws te voorzien, adverteerders zijn nodig voor 

het voortbestaan van die kranten. 

De Groninger Gezinsbode lijkt de laatste tijd overigens 

wél behoorlijk ‘controlerend’ bezig: veel meer dan 

vroeger. Dat komt doordat één journalist er min of 

meer de vrije hand heeft. Door het ontbreken van een 

redactionele handrem schiet dat ‘controlerend bezig 

zijn’ soms wat door. Twee wethouders van de gemeente 

Groningen kunnen daarover meepraten. Daarmee 

is overigens wél aangetoond dat een huis-aan-huis 

blad wel degelijk invloed kán hebben op het openbaar 

bestuur. Dus hoe die controlerende taak op te pakken én 

te stroomlijnen als de Gezinsbode verdwijnt?  

Het zouden de wijkkranten in de stad — gedachten-

experimentje —  kunnen zijn om die functie over 

te nemen. Voor een deel doen ze dat al natuurlijk, 

maar het kan meer… en beter. Bijvoorbeeld door de 

ontwikkeling van een stedelijk katern dat aan de 

individuele wijkkranten kan worden toegevoegd. Zo’n 

katern zou gevuld kunnen worden door de redacties van 

de wijkkranten aangevuld met — jong — journalistiek 

talent uit de stad.  

De gemeente zou dit initiatief moeten subsidiëren. 

Veel geld hoeft dat niet te kosten. Daarbij zou 

de samenwerking gezocht kunnen worden met 

bijvoorbeeld RTV Noord, OOG en vooruit SIKKOM. Mocht 

de Gezinsbode van het toneel verdwijnen is ook die 

ene journalist die nogal op de ‘controlerende taak’ zit 

brodeloos. Ook voor hem is er plaats in de herberg. Al is 

een aanwezige redactie voor iemand die soms ietwat te 

graag zélf controleert wellicht even wennen.

We gaan ervoor.

Klaas Kloosterman

REDACTIONEELCOLOFON
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T heo en ik hebben al heel wat samen opgelopen en 
opgeruimd, maar onder heel andere omstandigheden. 
Meestal na twaalven ’s nachts, strak in het pak. En 

altijd was er eten en drank in de buurt. Theo Mulder heeft 
vierentwintig jaar Restaurant De Pauw in de Gelkingestraat 
gerund en ik heb als student halverwege de jaren 90 een paar 
jaar bij hem in de bediening gewerkt. Het restaurant met de 
befaamde dessert trolley. Mijn man, die toen nog niet mijn 
man was, werkte er in de afwas. Ook toen we er niet meer 
werkten zijn we er nog regelmatig wezen eten. Als er wat te 
vieren viel was je bij De Pauw op het goede adres en anders 
werd het vanzelf wel een feestelijke avond. Mijn liefde voor 
lekker eten en mooie wijn is er aangewakkerd. Sinds ik in de 
Oosterpoort woon, kom ik hem weer vaak tegen, gewoon op 
straat. Theo woont vlakbij in de wijk De Linie, in de Redoute. 
Dat is ook waar we starten met ons uurtje.

Erica Scheper versus Theo Mulder

We lopen van het Verlengde Winschoterdiep door het parkje 

naar de Verlengde Lodewijkstraat. Theo verwacht veel 

mondkapjes te vinden en dat blijkt te kloppen. Onder heggen, 

tegen stoepranden en her en der hangen ze met hun koordjes 

verstrikt in de struiken; het valt nog helemaal niet mee om ze 

er met de grijpstok uit te krijgen. Waar ik tijdens mijn vorige 

ronde met Bert Nijmeijer door de Mauritsstraat en omstreken 

vooral veel sigarettenpeuken heb geraapt, vinden we nu meer 

bierblikjes, overblijfselen van kinderspel waarbij op elkaar 

geschoten is (pijltjes!) en allerlei fietsonderdelen: zo raakt de 

vuilniszak wel gevuld. Onderweg komen we niet veel mensen 

tegen. Het is zaterdagmiddag en redelijk guur weer. We treffen 

een buurtbewoonster die met haar hond aan het wandelen is. 

Ze vraagt ons of we aan het opruimen zijn in het kader van 

de Landelijke Opschoondag, die blijkt toevallig vandaag te 

zijn. Elke derde zaterdag in maart wordt landelijk zwerfvuil 

geraapt. Ik wist het niet. Het verklaart misschien wel waarom 

we op sommige stukken helemaal niet zoveel zwerfvuil 

vonden; wellicht was iemand ons daar al voor geweest. Of we 

wonen in een redelijk schone buurt, dat kan ook.

Even verderop, langs het spoor, komt net Bert langs fietsen. 

Over toevallig gesproken. Theo en Bert blijken elkaar ook te 

kennen, ze hadden de kinderen op dezelfde school. Theo heeft 

er twee: de oudste is achttien en de jongste vijftien, geboren in 

De Linie. 

Theo vertelt al sinds zijn achttiende in Groningen te wonen 

en vijftien jaar geleden vanuit de Lutkenieuwstraat in het 

centrum naar De Linie te zijn verhuisd. Ze waren de eerste 

bewoners van het huis en het wonen bevalt ze er goed. 

Het huis heeft een fijne tuin en je woont toch vlakbij de 

binnenstad. 

Na onze ronde drinken we er nog een kop thee. We zitten 

onder de slingers, want zijn vrouw is net jarig geweest. 

Pratend over allerlei vogels die er regelmatig in de buurt en in 

de tuin te zien zijn, ziet Theo ineens een bonte specht buiten 

in de bomen! Dat overkomt mij thuis nou nooit, op mijn 

Een uurtje voor je 
buurtje

en geef dan het 
schoonmaakstokje 
door

Foto: Erica Scheper
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Het CBK Groningen heet 
voortaan Kunstpunt 
Groningen

Het CBK Groningen heeft een nieuwe naam: Kunstpunt Groningen.  Met deze naam slaat 

Kunstpunt Groningen een nieuwe weg in. Kunstpunt Groningen heeft alle losse merken 

die het CBK Groningen voorheen had (CBK, Kunstuitleen, Kunstspot, Staat in Groningen 

en Kunst & Stad), samengebracht in een allesomvattend merk waar verschillende 

doelgroepen elkaar kunnen ontmoeten.

Directeur Paula Lambeck: “Kunst geeft Groningen kleur, wij willen dat aan iedereen 

laten zien. Als knooppunt verbinden we daarom kunst, kunstenaars, publiek, scholen, 

instellingen en bedrijven met elkaar. Zo bouwen we samen aan kunststad Groningen.” OO

Geen Groninger Gezinsbode meer?
Mensen die wel eens een lokale krant lezen, bijvoorbeeld het Dagblad van het Noorden 

(DvhN) of de Gezinsbode, was het al opgevallen: de kranten hebben het moeilijk 

in coronatijd. Vooral de huis-aan-huis bladen hebben het zwaar. Dat komt vooral 

door tegenvallende 

advertentieverkoop, de 

belangrijkste bron van 

inkomsten voor deze 

bladen. Het is een 

probleem waar alle 

uitgevers van gratis 

verspreide bladen mee 

worstelen en dat door 

corona alleen nog maar 

is versterkt. In de huis-

aan-huis bladen van NDC 

Mediagroep, waartoe ook de 

Gezinsbode behoort, maar 

ook in het vlaggenschip 

van de uitgever, het DvhN, wordt dat pijnlijk duidelijk. Veel advertentieruimte wordt 

‘ingevuld’ door NDC zélf, met personeelsadvertenties waarmee bezorgers in de regio 

worden geworven.

Afgelopen week werd duidelijk dat NDC af wil van alle huis-aan-huis bladen. Het bedrijf 

ziet geen perspectief meer voor de veertig week- en nieuwsbladen die het in Noord-

Nederland verspreidt. Eén van de kranten die sneuvelt is de Gezinsbode. Toch een 

instituut binnen Groningen. Ooit – begin jaren 80 – telde Groningen naast, toen nog, 

het Nieuwsblad van het Noorden drie huis-aan-huis bladen: de Loeks, de Gezinsbode 

en het Groninger Stadsblad, waarvan de Gezinsbode ook nog meerdere keren per week 

verscheen! Als slagroom op het toetje had je nog de onafhankelijke stadskrant de 

Lawine. 

NDC Mediagroep zoekt nu een koper voor de huis-aan-huis bladen. Of dat gaat lukken 

en of de Gezinsbode daarmee behouden blijft is maar de vraag. De uitgever geeft immers 

zelf aan dat ‘winst maken met de huis-aan-huis-kranten nauwelijks nog mogelijk is.’ 

In een reactie op het nieuws geeft secretaris Paul Teixeira van de journalistenvakbond 

NVJ aan ‘zich grote zorgen te maken’ over het mogelijk verdwijnen van de huis-aan-

huis bladen: “Het is een trieste ontwikkeling dat daardoor lokale media wegvallen. Die 

kaalslag heeft de controlerende taak van de journalistiek ook op lokaal gebied - denk 

aan gemeenteraden – uitgedund.” (bron: o.a. RTV Noord)  

Zie ook het redactioneel van deze maand. OO

Oosterpoorter Anjet 
Daanje wint F. 
Bordewijkprijs

De in de Oosterpoort 

woonachtige schrijver 

Anjet Daanje heeft 

een belangrijke 

literaire prijs gewonnen: 

de F. Bordewijkprijs, een 

jaarlijkse prijs voor het beste 

Nederlandstalige prozaboek. 

Ze kreeg de prijs voor haar 

boek De herinnerde soldaat. 

De jury spreekt over een 

„meesterwerk” en „een roman 

die werkelijk afwijkt, die de 

lezer niet zozeer behaagt, als 

wel betovert”. De roman gaat 

over een Eerste Wereldoorlog-

soldaat die zijn geheugen 

kwijt is en in een gesticht 

teruggevonden wordt door zijn 

echtgenote. Thuis voedt zij 

hem met zijn herinneringen, 

waaruit zich een verrassende 

psychologische roman 

ontspint. Een „uitzonderlijk 

goed boek” dat draait „om 

de steeds verschuivende 

verhouding tussen illusie en 

desillusie”, aldus de jury. 

(bron: NRC) OO

dakterras in de Oosterpoort. 

Het buitenleven is dus vlakbij, 

gewoon in De Linie.

We halen nog wat 

herinneringen op en nemen 

de plaatselijke horeca door. 

Ik roem nog maar weer eens 

Rima, bij mij om de hoek aan 

de Oosterweg, waar je heerlijk 

Indonesisch eten af kan 

halen. Theo begint over bistro 

De Grote Frederik. Eigenaar 

Marjon heeft vroeger óók bij De 

Pauw gewerkt. We kijken nog 

naar de schilderijen van Karel 

Buskes aan de muur en dan ga 

ik naar huis. Hopelijk treffen 

we elkaar een volgende keer op 

het terras bij café Merleyn en 

kunnen we dan tegen elkaar 

zeggen: “Weet je nog, toen 

hingen de mondkapjes in de 

struiken!” OO

Enkele uitgaven van NDC Mediagroep. Foto: Leeuwarder Courant
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Alexandra Koning

Hoe raakt een Fransman uit Nottingham (Engeland) verzeild in 

de Oosterpoort? Door de liefde natuurlijk! 

Anthony heeft zijn vriendin Karin tijdens een congres in 

Berlijn ontmoet en is vlak voor de coronacrisis naar Groningen 

verhuisd. Hij is blij dat hij de stad nog heeft gezien in 

bruisende staat voordat alle coronamaatregelen ingingen. Hij 

heeft hier inmiddels al helemaal zijn draai gevonden. “De 

stad is vol leven, er valt zoveel te beleven, concerten, cafés, 

studenten. Ik vind de mensen hier erg vriendelijk en open-

minded. Iedereen is zo behulpzaam, ze spreken ook allemaal 

Engels. Dat is heel handig, maar ik ben bezig om Nederlands te 

leren en dat gaat hierdoor niet zo snel”. 

Faces of Groningen 
Anthony is fotograaf en filmmaker en is thuis in meerdere 

disciplines. Hij maakt promotiefilms voor het bedrijfsleven, 

maar ook documentaires voor kunstprojecten. “Ik ben bezig 

een script te schrijven voor een horrorfilm en hoop deze 

uiteindelijk te kunnen maken. De afgelopen periode heb ik 

documentaires gemaakt over drie Groninger kunstenaars. Deze 

zijn online te bekijken. Op het gebied van fotografie ben ik 

bezig met een serie ‘Faces of Groningen’ daarvoor fotografeer 

ik verschillende stadjers op steeds dezelfde plek; namelijk de 

Papengang”.

Geheime tuin 
In de Oosterpoort ziet Anthony inmiddels veel bekenden 

tijdens zijn wandelingen. “Iedereen fietst hier, daar moet ik 

nog wel aan wennen. Ik ben gewend om alles lopend te doen, 

fietsen is echt Nederlands. Ook bij het plannen van afspraken 

gaat iedereen uit van fietsen. Dan zeggen ze: “Ik zie je over 

tien minuten”, terwijl ik er lopend een half uur over doe. Ik 

ben ook erg onder de indruk van alle stoplichten die tegelijk 

op groen gaan en hoe de fietsers dan kriskras door elkaar 

heen fietsen. Het heeft iets magisch om naar te kijken”. Ook 

de Mauritstuin heeft Anthony ontdekt. “Het is zo leuk om 

plekken te ontdekken die alleen bewoners kennen, het is 

een soort geheime tuin. En ook de boekenkastjes in de buurt 

vind ik zo leuk. Waar je boeken uit kunt pakken en weer in 

terug kunt zetten. Vooral de nuchterheid van de Groningers 

valt mij op. Neem bijvoorbeeld die boekenkastjes: niemand 

loopt te promoten hoe geweldig het is dat die er zijn, ze zijn 

er gewoon”. Anthony hoopt dat hij snel de stad verder kan 

ontdekken zonder de coronamaatregelen. 

Voor meer informatie: www.anthonyesteban.net OO

op zoek naar de 
gezichten van 
Groningen

Anthony 
Esteban

Foto: Anthony Esteban
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J e hoort het aanzwellende motorgeraas al als ze de 
Frederikstraat indraaien vanaf de Meeuwerderweg. Ze 
nemen de bocht en zien dan de brede en kaarsrechte 

straat voor zich, zonder noemenswaardige hindernissen, 
behalve een verhoogd kruispunt halverwege. Voor veel 
mensen die zich gemotoriseerd verplaatsen is dat blijkbaar 
een uitnodiging om de brandstof eens flink te laten kolken in 
de tank en te doen alsof ze in de Formule 1 rijden.  

Jan Veenkamp (tekst en foto) 

Wonder 
Tanja woont precies tussen de Meeuwerderweg en het 

kruispunt Frederikstraat/

Alexanderstraat in en is er 

al lange tijd verbaasd en 

boos over: “Ze scheuren 

echt als gekken! En de 

laatste tijd ook steeds vaker 

tegen het verkeer in. Dat 

is helemaal gevaarlijk! Er 

moeten minstens twee 

verkeersdrempels bijkomen, 

aan beide kanten van het 

kruispunt. Al was het maar 

zo’n eenvoudige kunststof 

drempel; dat hoeft helemaal 

niet zo veel moeite te kosten 

om die daar neer te leggen.” 

Er ontstaan regelmatig 

best gevaarlijke situaties 

als kinderen of huisdieren 

onverwacht vanuit de aan 

weerszijden van de straat 

geparkeerde auto’s de straat 

op rennen, zegt ze. Dat er tot 

op heden nog niets ernstigs 

gebeurd is, is eigenlijk een 

wonder volgens haar. 

Over de stoep 
Haar buren Gerda 

en Wim, die al 

bijna veertig jaar aan de Frederikstraat wonen, beamen dit: 

“Het is al jaren een probleem dat hier veel te hard gereden 

wordt. Die verhoging van het kruispunt helpt niet genoeg. 

Het is inderdaad een wonder dat er nog nooit iets gebeurd 

is want daar steken ’s ochtends schoolkinderen over.”, zegt 

Gerda. Volgens Wim is er door de Ringweg-werkzaamheden 

sluipverkeer dat onder andere door de Frederikstraat gaat, op 

weg naar elders. “En dat dus niet langzaam rijdt op zoek naar 

een parkeerplaats, zoals meestal geldt voor de autorijdende 

straatbewoners.”, merkt hij op. “Te hard rijdende auto’s 

is trouwens niet het enige probleem hoor!”, voegt Gerda 

hier aan toe, “Er rijden heel vaak scooters, brommers en 

fietsen over de stoep. Ook ontzettend gevaarlijk natuurlijk!”. 

De snelheidsbeperkende maatregelen van de gemeente 

(waaronder de bestrating, die naar verluidt zoveel lawaai 

maakt dat men vanzelf langzamer zou gaan rijden) helpen 

helemaal niets volgens Gerda en Wim. 

Verkeersregels 

Straatbewoner Sieta valt het ook op dat de verkeersregels 

steeds minder nageleefd worden: “Ik kan met goed fatsoen 

mijn voordeur niet meer uit gaan zonder eerst drie keer goed 

om me heen te kijken of er geen fiets of scooter op volle 

snelheid over de stoep komt 

aan scheuren. Stel je voor 

dat je met je hond de deur 

uitstapt, wat er dan kan 

gebeuren. Dan zijn er twee 

slachtoffers: je huisdier én 

de verkeersdeelnemer die 

de regels niet belangrijk 

genoeg vindt om zich er aan 

te houden. Tweemaal raden 

met welk van de twee ik dan 

het minste medelijden heb…” 

Zij vindt het heel belangrijk 

dat mensen zich meer bewust 

worden van de verkeersregels 

en zich er aan blijven houden. 

Aanvullende criteria  
De gemeente laat desgevraagd 

weten dat de volgende 

snelheidsbeperkende 

maatregelen zijn genomen in 

de Frederikstraat: de speciale 

bestrating, de parkeerruimte 

aan beide zijden van de straat 

(wat de straat smaller maakt 

en dus een remmend 

effect heeft) en de 

verhoogde kruising 

Frederikstraat-

Alexanderstraat. Deze laatste voorziening heeft, zoals door 

veel straatbewoners wordt opgemerkt, als enige effect dat men 

vlak vóór de kruising stevig op de rem trapt om meteen ná de 

kruising weer net zo vrolijk het gaspedaal in te trappen. 

Omdat er (nog) geen ernstige ongelukken zijn gebeurd worden 

er vooralsnog geen extra maatregelen genomen voor de 

Frederikstraat. Wel wordt er in algemene zin nagedacht over 

aanvullende criteria voor het inzetten van verkeersdrempels of 

een aangepaste straatinrichting. OO

Formule 1 aan de Frederikstraat

Er wordt soms veel te hard
gereden in de Frederikstraat 

750 JAAR!
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Copy Systems voor grote 
oplages, maar natuurlijk 

ook voor een 
enkele kopie of print. 

Zowel zwart wit als kleur.

(A4 tot en met A0)

(printen: eerste 5 min. geen 
computerkosten)

PRINTEN
KOPIËREN

INBINDEN

Wij zijn geopend voor DHL en 
DPD pakketten en afhalen van 
printopdrachten.

De Copyshop is gesloten tijdens 
de Lockdown. Het is niet mogelijk 
om een afspraak te maken om 
achter de computer te zitten.

Doe het zelf printen

Als de prints klaarliggen, krijgt u 
een mailbericht met een 
betaallink.

(graag aangeven of de prints in 
kleur of zwart wit geprint moeten 
worden, enkel- of dubbelzijdig).

Stuur de documenten naar: 
info@copy-systems.nl.

Kopieeropdrachten: laat het bij 
ons achter.

Hoe gaat het in Coronatijd?

GRATIS INLOOPSPREEKUUR
Wil jij energie besparen? Kom naar het gratis 
inloopspreekuur (tussen 19.00 uur en 21.00 uur) 
in het Poortershoes op:

 26 april 2021*

 10 mei 2021*

Je kunt ook mailen, probeer je vraag duidelijk 
en gedetailleerd te stellen.

Op weg naar een duurzame Oosterpoort. 
Voor en door buurtbewoners. 

Wil je meehelpen de Oosterpoort te 
verduurzamen? Meld je aan als vrijwilliger. 
Op de website en de facebookpagina kan je 
lezen welke activiteiten er zijn. Hier vind je 
ook het laatste nieuws.

www.oosterpoortduurzaam.nl 
info@oosterpoortduurzaam.nl

* onder voorbehoud ivm corona 
   maatregelen Poortershoes

508 JAAR!



I n april 1993 kan eindelijk de vlag uit in de Oosterpoort. 
Na vele jaren actievoeren en afwachten kwam er uit Den 
Haag een verlossend bericht: het ministerie van Verkeer, 

Ruimtelijke Ordening en Milieu (VROM) was akkoord met 
de saneringsplannen van het AAgrunol-terrein. Een maand 
nadat de provincie de voorstellen naar Den Haag had gestuurd 
was de zaak opeens geregeld! Het was de eerste en de laatste 
keer dat er iets snel voor elkaar was met betrekking tot het 
AAgrunol-drama. Een drama dat tien jaar eerder haar eerste 
acte beleefde. En pas in 2013 haar laatste. Een slotscene na 
dertig jaar. Hoe had het zover kunnen komen? 

Greetje de Vries

AAgrunol in de Oosterpoort 
AAgrunol vestigt vanaf de jaren ’50 steeds meer fabrieken 

langs de oostzijde van het Winschoterdiep. Naarmate de 

productie toeneemt, wordt er vanuit het noorden steeds verder 

in zuidelijke richting uitgebreid. Voor het bouwrijp maken 

van steeds meer terrein - grasland en sloten, ophoging is 

dus nodig - gebruikt het bedrijf onder andere afvalstoffen 

(!) uit de eigen productie. AAgrunol produceert met name 

bestrijdingsmiddelen voor de landbouw. Kwikafval wordt via 

het riool geloosd...

Het ziekteverzuim binnen het bedrijf is hoog, soms wel 

30%. Ook omwonenden, vooral aan de zuidzijde van de 

Oosterhaven — het terrein dat als eerste door AAgrunol in 

gebruik is genomen — klagen over hoofdpijn, geïrriteerde 

slijmvliezen, benauwdheid en huiduitslag. Er is sprake van 

stankoverlast, geelgekleurd wasgoed en een gele stoflaag op de 

vensterbanken waarin je je naam kunt schrijven. Regelmatig 

komen er calamiteiten voor op het fabrieksterrein zoals kleine 

explosies en branden. 

We schrijven de jaren ’60 en ’70; milieuwetgeving ontbreekt 

nog, maar het actiewezen staat in volle bloei. Protesten uit de 

buurt, verenigd in diverse actiegroepen, tegen deze vervuiler 

van hun woonomgeving worden steeds feller. De gemeente kan 

niet langer wegkijken… 
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Fabrieksgebouwen Aagrunol Groningen, asbestverwijdering. Foto: Frank Straatemeier, datum:1988-01-19, 2290_0008 Groninger Archieven

Sanering van het AAgrunol-terrein kan eindelijk beginnen!
50 JAAR - Terug naar FeBruari 1993
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AAgrunol vertrekt - uiteindelijk 
B&W laat in 1980 de veiligheid van de buurt onderzoeken 

door TNO. Resultaat: AAgrunol past niet in haar omgeving 

en moet worden verplaatst. De gesprekken met AAgrunol 

hierover slepen zich maandenlang voort. Als er in januari 1983 

opnieuw brand uitbreekt is de maat vol. De buurtbewoners zijn 

ziedend en nu komt het Rijk in beweging, in de persoon van 

staatssecretaris Lambers (D’66). AAgrunol wordt onder druk 

gezet: onmiddellijk vertrekken óf opdraaien voor de volledige 

kosten van het saneren van de bodemverontreiniging. Dit 

helpt. Later zal blijken waarom... In 1983 vertrekt AAgrunol uit 

de Oosterpoort en zet het bedrijf de werkzaamheden voort in 

Delfzijl.    

In het pak genaaid    
Hoe konden de zo moeizame onderhandelingen met AAgrunol 

ineens zo snel vlot getrokken worden? Welke toezeggingen 

had de staatssecretaris gedaan? Ineke Lambers-Hacquebard 

was tussen 1981 en 1982 staatssecretaris van Volksgezondheid 

en Milieuhygiëne in het kabinet Van Agt II, dat in 1982 alweer 

viel. Een korte carrière als bewindspersoon dus, maar net lang 

genoeg om — samen met de gemeente Groningen — volledig 

in het pak genaaid te worden door AAgrunol. Het bedrijf moest 

vertrekken en kon zich dus opwerpen als eisende partij. De 

politici voelden de hete adem van de Oosterpoorters in hun nek 

en moesten alle zeilen bijzetten om ongehavend uit de strijd 

tevoorschijn te komen. Er werden dus concessies gedaan. Wat 

werd er overeen gekomen?

• AAgrunol krijgt rijkssubsidie voor de verhuizing naar 

Delfzijl.

• De gemeente neemt het terrein aan het Winschoterdiep 

over van AAgrunol en betaalt er een goede prijs voor: vijf 

miljoen gulden.

• AAgrunol zal niet worden aangeslagen voor de 

saneringskosten van de bodem.

• Van de honderdnegentig arbeidsplaatsen zullen er 

negentig behouden blijven, in Delfzijl. 

Het werkgelegenheidsargument was in de jaren ‘80 alles 

overheersend. De gemeente was met dit onderhandelings-

resultaat dus heel tevreden...

De erfenis van AAgrunol 
Na het vertrek van AAgrunol beginnen de geruchten. Mensen 

die op het terrein koperen leidingen hebben lopen slopen, 

worden ziek. Bij de aanleg van een waterleiding loopt het 

kwik de gravers zo ongeveer over de schep. Na de verwijdering 

van elektriciteitskabels in de grond zijn de werknemers de 

volgende ochtend ziek. Er komt een hek om het terrein en 

niemand wordt nog toegelaten. 

Adviesbureau IWACO moet de vervuiling in kaart brengen. 

De resultaten overtreffen iedere verwachting. Hoewel 

de gebouwen voor de verhuizing door AAgrunol zijn 

schoongespoten, blijkt het gif in sommige gebouwen tot 

in de muren en vloeren te zijn doorgedrongen. Enkele 

opslagplaatsen zitten onder de bestrijdingsmiddelen. In de 

grond worden alle giftige stoffen aangetroffen waarmee bij 

AAgrunol werd gewerkt: kwik, arseen, oplosmiddelen en 

bestrijdingsmiddelen. Geen meter van het terrein is helemaal 

schoon, een deel is puur gif. Ook het grondwater blijkt vervuild 
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Protest tegen stankoverlast bij AAgrunol in Oosterpoort. Foto: Persfotobureau D. van der Veen, datum:1974-12-20, 3099_3538 Groninger 
Archieven
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tot zo’n veertig meter diep (je kunt er een bassin mee vullen 

met een oppervlakte van acht voetbalvelden). Er zit kwik in 

het slib van het Winschoterdiep. Ook in de omgeving van het 

terrein wordt vervuiling aangetroffen, maar in minder hoge 

concentraties. Omliggende bermen, tuinen en groengebieden, 

het stof in de huizen en op de daken, alles worden onderzocht. 

De huizen goed schoonmaken is voldoende, zo wordt besloten; 

de tuinen worden afgegraven. 

Sanering, maar wat en hoe? 
AAgrunol had dus een chemische tijdbom achtergelaten. De 

sanering van het terrein waarvoor 

de gemeente Groningen vijf miljoen 

gulden had betaald zal uiteindelijk 

zo’n tachtig miljoen kosten en dertig 

jaar in beslag nemen. Dertig jaar??! 

Volgens de Interimwet 

Bodemsanering moet tien procent 

van de saneringskosten worden 

betaald door de gemeente, de 

rest door het rijk. Er moet dus 

overeenstemming zijn tussen beide 

bestuurslagen over de aanpak. En dat 

blijkt de volgende hobbel. Want wat 

moest er met het vervuilde terrein 

gebeuren? En wat met het vervuilde 

grondwater? Diverse scenario’s 

passeerden de revue:

 1. Isoleren, asfalteren en 
daarna: parkeren! 
Een stevige ondergrondse betonmuur 

aanbrengen rondom het terrein - 

zodat het vervuilde grondwater niet 

weg kan sijpelen - en dan asfalt 

er overheen. Dit is de goedkoopste 

methode en heeft de voorkeur van het 

Ministerie van VROM. Maar gemeente 

en provincie zijn tegen. Je kunt met 

het terrein dan verder niets; hooguit 

er een parkeerplaats van maken. Maar 

de ondergrond blijkt van keileem, dat 

half waterdoorlatend is. Door de keileem-met-gaten zal het 

water tóch zijn vervuilende gang gaan; isoleren heeft dus geen 

zin.   

 2. Grond afgraven, reinigen en hergebruiken 
De lokale bestuurders kiezen vervolgens voor de meest 

vergaande variant: afgraven tot een diepte van zes meter. 

Het ministerie van VROM, dat de zaak grotendeels moet 

betalen, stelt echter als voorwaarde dat wordt onderzocht of 

de afgegraven grond kan worden gereinigd en hergebruikt. 

Er worden een jaar lang lokaal diverse voorstellen ontwikkeld 

omtrent deze proefsanering, veelal afgewezen door VROM 

vanwege de hoge kosten. Als men daar uit is, volgen onder-

handelingen met diverse aannemers, die deze klus — die 

zonder precedent is — moeten klaren. Dat zijn dus lastige 

onderhandelingen; ze nemen uiteindelijk drie (!) jaar in beslag. 

Bij de sloop van de gebouwen hangt de voortgang vervolgens 

deels af van het weer en de windrichting. Bij de sloop kunnen 

giftige stofwolken vrijkomen, dus bij droogte en oostenwind 

geen sloop, want anders waait de troep de Oosterpoort in. Men 

installeert een beregeningsinstallatie… 

 3. De Proefsanering mislukt 
In 1987 verschijnt milieuminister Ed Nijpels ter opluistering 

van een feestelijke start van de proefsanering. Vier aannemers 

gaan bezig met het onderzoek naar de mogelijkheden de grond 

te reinigen. De bodem ten oosten van het Winschoterdiep 

bestaat uit zowel zand als klei. Aan de 

klei blijven de gifdeeltjes hangen; het 

zand is beter te reinigen, maar niet 

voor de volledige honderd procent. 

De reinigingsvariant — die voor vele 

maanden vertraging had gezorgd 

— moet van tafel. VROM had er 

inmiddels al wel drie miljoen gulden 

aan besteed…  

 4. Afgraven en storten, maar waar? 
Het terrein moet dus uiteindelijk 

geheel afgegraven worden en 

de vervuilde grond moet ergens 

gestort. Maar waar? Een zoektocht 

naar locaties begint. De inwoners 

van Dorkwerd krijgen de schrik 

van hun leven als er opeens sprake 

van is hier een stortingslocatie te 

situeren. Maar dat gaat niet door. 

Leeuwarden verschijnt in beeld, 

Noorderhogebrug is een optie. Gaat 

allemaal niet door. Uiteindelijk 

wordt Stainkoel’n de stortingslocatie 

voor de licht vervuilde grond. Maar 

waar moet de zwaar vervuilde grond 

naar toe? Delfzijl komt in beeld en 

onderhandelingen worden gestart. 

Maar de gemeenteraad van Delfzijl 

wijst de plannen af. Uiteindelijk wordt 

in 1992 bij Rotterdam een stortplaats 

gevonden waar de troep per schip naar 

toe kan worden gevaren. 

De vlag uit? 
In 1993, tien jaar na de verhuizing van AAgrunol, kan 

de sanering van het terrein dan eindelijk beginnen. 

Milieuminister Alders geeft feestelijk een startschot en in de 

Oosterpoort kan de vlag uit. 

Maar vanaf dat moment zou het nog twintig jaar duren 

voordat de grond in 2013 door milieuwethouder Jan Seton 

‘schoon’ wordt verklaard. De sanering van het grondwater 

blijkt de Achilleshiel. Ook het verwijderen van diepliggende 

restvervuiling (arseen, kwik) op specifieke locaties langs de 

Europaweg blijkt technisch niet mogelijk vanwege uittredend 

grondwater. In 2013 wordt de grootste saneringsoperatie uit 

de geschiedenis van de stad Groningen dan toch maar voor 

beëindigd verklaard. OO

Boven: Fabrieksgebouwen Aagrunol. Op de 
achtergrond het Winschoterdiep ter hoogte van de 
Korte Nieuwstraat. Foto: Frank Straatemeier, datum: 
1978-06, 2290_0002 – Groninger Archieven 

Onder: Winschoterdiep, blokkade ingang Aagrunol. 
Foto: Frank Straatemeier, datum: 1981-02, 2290_2050 
Groninger Archieven
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A anpak Ring Zuid is de grootschalige verbouwing 
van de zuidelijke ringweg in de stad Groningen. 
De stad groeit hard en het is belangrijk dat we 

goed bereikbaar blijven. Daarom wordt er momenteel hard 
gewerkt aan de ombouw van de zuidelijke ringweg. Er is al 
veel geschreven en gezegd over de voortgang van het project. 
Onder andere in de ringwegspecial van de Oosterpoorter 
uit 2019. Verzakkende grond, geluidsoverlast en grote 
bouwvoertuigen door de straat. De aanleg van de nieuwe 
ringweg gaat niet zonder slag of stoot. Om je geheugen op te 
frissen zetten we een en ander nog eens op een rijtje.

Margot Meendering (tekst en foto's)

Stand van zaken 
De Helperzoomtunnel is in gebruik genomen en ondertussen 

zijn de meeste damwanden op hun plek getrild. Het werk aan 

de ringweg is echter verre van klaar. De planning is dat het 

hele project eind 2024 is voltooid. Op dit moment wordt er aan 

verschillende projecten gewerkt in onze wijk. 

Bouw van het betonnen spoordek 
Zo is er de constructie van een enorm betonnen spoordek. 

Dit dek is bedoeld als bovenkant of ‘deksel’ voor een aan te 

leggen tunnel. Sinds november 2020 wordt er ter hoogte van 

de Verlengde Meeuwerderweg, voor appartementencomplex 

de Frontier, gewerkt aan dit betonnen dek. Op 26 februari 

is het beton voor deze constructie gestort op de bouwplaats. 

Dit leverde spectaculaire beelden op van meer dan honderd 

betonwagens die af en aan reden op het bouwterrein om 

meer dan tweeduizend kubieke meter beton af te leveren. De 

werkzaamheden aan het spoordek zijn na de betonstort nu 

bijna klaar. De volgende stap is om het dek op zijn plek onder 

het spoor te rijden.

Een betonnen dek met meer dan tweeduizend kubieke meter 

beton schuif je niet zomaar op zijn plaats. Daarvoor moeten nu 

en de komende weken voorbereidingen worden getroffen waar 

we allemaal wat van gaan merken. 

Intrillen van damwanden voor het spoordek 
Die voorbereiding van het inrijden bestaat uit het intrillen van 

Zuidelijke Ringweg: 
Over ingereden spoordekken en een Zuiderplantsoen

UpdateRingweg Zuid
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damwanden. Ter hoogte van de Helperzoom en de Verlengde 

Lodewijkstraat worden deze damwanden geplaatst. Dit gebeurt 

op vijf doordeweekse dagen en drie nachten in april. De 

Verlengde Lodewijkstraat wordt vanaf 2 april meer dan zeven 

weken afgesloten voor autoverkeer. De afsluiting komt ter 

hoogte van de Frontier en van 19 april tot 23 mei moeten ook 

fietsers en voetgangers een andere route nemen. De Verlengde 

Lodewijkstraat is dan afgesloten voor alle weggebruikers.   

Trillen en drukken 
Er zijn twee manieren om damwanden in de grond te krijgen: 

trillen en drukken. Omdat er op de plek van de verdiepte 

ligging een hele vaste leem en zandlaag ligt is drukken niet 

mogelijk. Helaas is intrillen van damwanden niet zonder 

overlast. Het intrillen wordt gedaan met een groot blok dat 

achttienhonderd tot drieëntwintighonderd bewegingen per 

minuut maakt tegen een stalen plank. Dat maakt nogal herrie. 

Het trillen zorgt, zoals de naam al weggeeft, voor voelbare 

trillingen. Vooral in het begin maakt het intrillen van een 

damwand nogal wat lawaai. Het goede nieuws: Bijna alle 

damwanden voor de nieuwe ringweg liggen momenteel op hun 

plek en daarmee is de tril- en geluidsoverlast bijna voorbij!

Van 8 mei tot 17 mei rijden er vanwege het intrillen van de 

damwanden geen treinen tussen het hoofdstation en station 

Europapark. Als de damwanden op hun plek zitten wordt het 

betonnen spoordek in diezelfde periode op zijn plek onder het 

spoor geplaatst. 

Inrijden spoordek 
Tijdens de bovengenoemde treinvrije periode tussen 8 en 

17 mei wordt het spoordek op zijn plek gereden. Dit is een 

enorme operatie. Het spoordek weegt namelijk ongeveer zes 

miljoen kilo! Een deel van het spoor moet tijdelijk worden 

weggehaald om deze klus te karen. Voor het inrijden van het 

dek worden SPMT’s gebruikt. Dit zijn grote platte wagens 

met meerdere wielen. De SPMT’s kunnen zelfstandig rijden 

en worden op afstand bestuurd. Uiteindelijk, als de zuidelijke 

ringweg klaar is, rijden de treinen via het nieuwe spoordek 

over de ringweg heen. De ringweg duikt dus onder het spoor 

door! De werkzaamheden voor het inrijden van het spoordek 

gaan vierentwintig uur per dag door. Voor mensen die in de 

buurt wonen betekent dit dat ze mogelijk ‘s nachts en in het 

weekeind overlast kunnen ervaren.

Bouw verdiepte ligging 
Op een aantal plekken in de bouwkuip tussen de Hereweg en 

het Oude Winschoterdiep wordt al sinds 2019 gebouwd aan de 

verdiepte ligging van de nieuwe ringweg. Bij de Oosterpoort 

loopt de ringweg namelijk onder het nog aan te leggen 

Zuiderplantsoen door. Wat je mag verwachten van dit nieuwe 

park leggen we verderop uit. In totaal gaat de weg meer dan 

een kilometer onder de grond door en komen er in beide 

richtingen vier rijstroken te liggen. De werkzaamheden aan 

de verdiepte ligging lopen dus al vanaf 2019. Meestal wordt 

er gewerkt op werkdagen tussen 07:00 en 19:00 uur. Als 

het nodig is kan het gebeuren dat er ook na 19:00 uur wordt 

doorgewerkt. Nieuw is het tijdelijke fietspad dat midden over 

de bouwplaats van de verdiepte ligging loopt. Zo kun je vanaf 

het Winschoterdiep alsnog snel richting de Boumaboulevard 

fietsen. Ook staan er verkeerslichten. Als fietser heb je daar 

trouwens altijd groen licht, tenzij er een bouwvoertuig aan 

komt rijden.

Webcam 

Voor wie alles wil volgen zijn er webcams op de verschillende 

bouwplaatsen gericht. Ook het inrijden en verplaatsen van 

het nieuwe spoordek zal via een webcam te volgen zijn. Je 

kunt nu al op drie plekken dag en nacht live meekijken met 

de bouw. De webcams staan gericht op het betonnen spoordek 

bij de Frontier, de Kempkensberg en de Brailleweg. Je kunt de 

links naar de webcams vinden op de website van Combinatie 

Herepoort:  www.aanpakringzuid.nl/actueel/webcams

Hoe nu verder? 
Het werk aan de zuidelijke ringweg is nog lang niet af. Enkele 

projecten die nog op de planning staan zijn: 

Het Zuiderplantsoen 
Als de zuidelijke ringweg klaar is zijn niet alleen 

automobilisten beter af. Ook liefhebbers van een wandeling 

in het groen kunnen hun hart ophalen. Groningen krijgt er 

namelijk een nieuw, autovrij park bij! Het Zuiderplantsoen 

is een stuk groen dat de Oosterpoort weer verbindt met 

delen van de stad aan de andere kant van het spoor, zoals de 

Herewegbuurt. Waar de ringweg ondergronds gaat worden op 

drie plekken ‘deksels’ geplaatst met daarop ruimte voor het 

park. Niet alleen de drie deksels worden ingericht als park. Het 

Zuiderplantsoen wordt namelijk aangesloten op het Sterrebos 

en de tuin van het DUO gebouw. Onze wijk krijgt er dus een 

gevarieerd park bij waar je kunt picknicken en wandelen. Bos, 

zonneweides en open plekken, het Zuiderplantsoen krijgt het 

allemaal!

Aanleg fietstunnel Esperantostraat 
Iedereen die vanuit de Oosterpoort naar de Hereweg wil 

moet sinds een tijdje omrijden via de Helperzoomtunnel. 

Voor automobilisten geen probleem maar voor fietsers en 

voetgangers is het minder leuk. Daarom komt er op de 

plek van de voormalige Esperantokruising een tunnel voor 

fietsers en voetgangers. De tunnel gaat twee delen van het 

Zuiderplantsoen aan beide kanten van het spoor met elkaar 

verbinden. Op die manier ontstaat er een nieuw groot park aan 

de zuidkant van de stad en in onze wijk! OO

De aanleg van de zuidelijke ringweg kent niet alleen successen. 
Afgezien van het overschrijden van het beoogde budget en de 
vertraging van de bouw zet menigeen vraagtekens bij het de verwachte 
verkeersdruk in omliggende wijken en mogelijke schadelijke (milieu)
gevolgen voor de Oosterpoort. Daarover volgende maand meer.

UpdateRingweg Zuid
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O p 17 maart waren er Tweede Kamerverkiezingen. 
In coronatijd. Alles net even anders dan anders. 
Verkiezingen uitgesmeerd over meerdere dagen. 

Andere stemlokalen ook. Er kon worden gestemd in 
(letterlijk) stemtenten. En in het Hitachi Capital Mobility 
Stadion, in de volksmond ook wel de Euroborg of gewoon 
het FC Groningen stadion genoemd. Bij verkiezingen is 
voorzitter Jan Visser (1953) echter wél een vaste waarde. 
Hij bemant al bijna 50 jaar het stembureau ‘Poortershoes’, 
eerst als lid en later als voorzitter. Deze verkiezingen treffen 
we hem vanwege de coronamaatregelen niet in zijn eigen 
Poortershoes maar in het stembureau in Cultuurcentrum De 
Oosterpoort.

Evelien Brak (tekst en foto's)

Waarom is het ‘zitten op een stembureau’ zo belangrijk?

“Toen ik ermee begon, een paar jaar nadat ik hier in 

1974 kwam wonen als student, vond ik het een vorm van 

dienstbaarheid aan de democratie om het maar eens mooi te 

zeggen. Stemmen is belangrijk, daar help je bij en dan word je 

lid van een stembureau, zo ging dat.

Ik heb tot 1997 in deze buurt gewoond, in de Sophiastraat. 

Mijn eerste stembureau was De Polderij, het toenmalige 

buurthuis. Dus ik zat gewoon in mijn eigen buurtje. Je kon 

toen nog niet elk willekeurig bureau binnenlopen want op je 

stempas (‘oproepingskaart’) stond aangegeven waar je moest 

zijn om te stemmen. We hadden een register, een uitdraai 

op papier van de hele buurt met namen en adressen en we 

controleerden of iemand wel tot dit stemdistrict behoorde. 

Op den duur werden de kiezers vertrouwde figuren. Na 

jaren veranderde het systeem en kon je in de hele gemeente 

stemmen.

Toen men eenmaal in elk bureau kon stemmen werd het 

in het Poortershoes opeens heel druk. Een van de drukste 

stembureaus in de stad. Dat kwam omdat veel mensen op weg 

naar hun werk of op weg naar huis hier langs kwamen. We 

hadden dus een hoop stemmen te tellen aan het eind van de 

dag. Veel buurtgenoten komen nog steeds hier stemmen. Na 

zoveel jaar pik ik ze er zo uit. Een aantal van mijn oude buren 

woont hier nog steeds.

Toen ik begon, was het een soort ereplicht voor gemeente-

raadsleden om zich beschikbaar te stellen voor het voorzitter-

schap van een stembureau. Sinds enkele jaren kan je niet meer 

lid zijn van een stembureau als je op de lijst staat. Of als je al 

in het orgaan zit waarvoor verkiezingen worden gehouden. 

Dus ik kon — als gemeenteraadslid — niet op het stembureau 

zitten bij de laatste gemeenteraadsverkiezingen. Toen ik er 

Verkiezingen zijn ‘heilig’: 
elke stem telt!
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zelf kwam stemmen die dag, kreeg ik te horen dat enkele 

buurtgenoten zich erover hadden verbaasd dat ik er niet was.

In Groningen blijf je de hele dag op je post. Het kan zijn dat 

in andere gemeenten de dag wordt opgedeeld in meerdere 

teams. ‘s Morgens om kwart voor zeven moet je er zijn om de 

boel klaar te zetten en te controleren of alles er goed uitziet 

en je blijft tot en met het tellen. En dat kan soms tot één uur 

‘s nachts zijn. We nemen natuurlijk wel pauzes. We zijn met 

meer mensen dan die drie achter de tafel. Ik maak de roosters. 

Vanaf half negen ‘s avonds is iedereen er weer en moeten 

we aan de bak. Het tellen gaat echt heel precies en strak 

volgens de regels. In het verleden, als de stembussen werden 

omgekeerd en de vellen 

waren uitgevouwen dan 

liepen de vrijwilligers 

met een vel te zoeken 

naar het bordje met de 

juiste partij waar die 

stem bij hoorde. Zo liep 

iedereen de hele tijd 

kriskras door elkaar tot 

alle vellen op de goede 

plek lagen. En dan 

gingen ze de stapeltjes 

tellen en controleren. Als 

een stembiljet ongeldig 

leek kwam die bij mij 

en dan controleerde 

ik dat. Bij de laatste 

verkiezing was ik ook 

bij de centrale telling 

(waar de partijlijsten 

worden uitgesplitst 

naar kandidaat) als 

controleur. Ik kwam een 

biljet tegen dat ongeldig 

was verklaard, dat was 

een stem voor de VVD. 

Die was wel degelijk 

geldig. En élke stem telt!

Zolang duidelijk is 

welk rondje rood is 

gemaakt en er niet (per 

ongeluk) meer rondjes 

zijn ingekleurd is een stem geldig. Je mag er zelfs van alles 

bijschrijven! Als iemand erbij wil schrijven: “Ik weet niks 

beters” dan mag dat. Zolang je er niet uit kunt opmaken 

wie dat geschreven heeft en er ook geen tweede rondje 

(gedeeltelijk) is ingekleurd mag je schrijven wat je wilt.

Je had dus allemaal stapeltjes en de één ging een stapeltje 

tellen en een ander ging dat controleren. Het vier ogen-

principe noemen we dat. Maar dat kwam vaak niet uit met 

het aantal stembiljetten dat volgens onze administratie was 

uitgegeven. Er zat toch te veel slordigheid in dat systeem. En 

dan moest er weer één of meer keren nageteld worden. Nu is 

het echt heel strak. Iemand pakt een biljet van de grote hoop 

met uitgevouwen biljetten en geeft het lijstnummer door. Ik 

turf dat. De volgende neemt het biljet over, controleert het en 

brengt het naar de juiste plek. Ondertussen is iemand alweer 

bezig met het volgende biljet. Dat klinkt wellicht wat saaier, 

maar de laatste twee keer klopte het meteen helemaal! Dat is 

dan wel weer erg leuk.

Ik was toen ik begon flink activistisch en in die tijd was 

de voorzitter van het stembureau een ouderwetse maar 

zeer aimabele liberaal die lid was van de VVD-fractie in de 

gemeenteraad, mr. Kroeb.

We hadden altijd forse discussies over de politiek, maar zodra 

er een kiezer in de buurt kwam zwegen we en zaten we klaar, 

want verkiezingen 

waren ‘heilig’ voor ons. 

Je geeft je stem voor 

vier jaar aan mensen 

van wie je verwacht 

dat zij de goede dingen 

zullen doen voor de 

gemeente of voor het 

land. Iedere partij 

met eigen ideeën en 

invalshoeken. Er zijn 

natuurlijk nog allerlei 

extra manieren om de 

democratie nog beter te 

maken. Daar hebben we 

het in de gemeenteraad 

ook regelmatig over. We 

nemen allerlei besluiten 

die gevolgen kunnen 

hebben voor mensen; 

je behoort dus tijdig 

met hen in gesprek te 

gaan. Of bijvoorbeeld: 

hoe kun je het beste 

inwoners van een wijk 

zélf zeggenschap geven 

over die wijk? Hoe 

reageer je als mensen 

actievoeren om iets te 

bereiken? Denk maar 

eens aan de acties die de 

wijk gevoerd heeft tegen 

Aagrunol, Democratie 

houdt niet op bij één keer in de vier jaar een rondje rood 

maken.

Ik wil niet zeggen dat je niet moet zeuren als je niet stemt. Er 

waren actievoerders bij de eerste Europese verkiezingen. Ze 

waren tegen Europa. Een deel van die mensen is naar de Grote 

Markt getrokken en heeft daar als protest in het openbaar 

hun stempas verbrand. Een ander deel kwam bij ons in het 

stembureau en leverde hun stempas in en zei na de controle 

tegen de voorzitter: “Ik weiger een stembiljet in ontvangst te 

nemen”. Dat moesten wij apart registreren. Kijk, ze stemden 

niet maar vonden er dus wel iets van en lieten dat in de 

tellingen meenemen”. OO

Onderste foto: Ron Pechler
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1 8 1 5

4 8 3 1 6

5 5 4 2 3 5

6 2 2 7 9

11 4 1 9 7 8

13 1 8 8 4

14 1

15 3 1 2 8 1 3 9

18 1 3 8 4

19 3 7 7 6

20 7 6 4 9 2 6

21 8 6 8

23 6 4 4 3 3 7 4

24 1 9 5 7

25 2 2 7 3

26 4 2 7 1 7

27 5 2 2 9

1. Lente-ui. (1-9)

4. ‘Beminde gelovigen,’ sprak vader, ‘gaat heen en zoekt 

de eitjes.’ (9)

5. Humeur om koud van te worden. (8+3)

6. Kleurloos hoofdartikel over April Zoet. (5+4)

11. FC Groningen tegen sc Heerenveen. (11)

13. Het begin van deze maand? Vast! (7)

14. Door zo’n bril zie je niet alles. (4)

15. Periode waarin zij zichzelf met haar linkerhand kon tik-

ken. (15)

18. Moet toch juist een heel eind rácen? (10)

19. Werd hierin gelegd om de kunst makkelijker te laten ac-

cepteren. (10)

20. Zacht geworden door een nimf. (4+3+2+4)

21. Voormalige buitenlandse koningszoon die al wist dat het 

in april kon sneeuwen. (6)

23. Hoort het EK 2021 (niet) bij. (13)

24. Eland. (9)

25. Diploma waarmee je weer vakken mag vullen. (9)

26. Neerslag in de riddertijd. (12)

27. Hier legt de koninklijke familie een bliksembezoekje af. 

(9)

Na het correct invullen van de cryptofilippine verschijnt in 

de gekleurde vakjes de oplossing. Gelijke cijfers zijn gelijke 

letters. De afwijkende nummering is geen foutje. De getallen 

verwijzen naar de dagen van de maand en dat heeft alles te 

maken met de oplossing. 

De oplossing moet uiterlijk op zaterdag 1 mei 2021 binnen 

zijn bij de redactie van De Oosterpoorter. Mail je oplossing 

naar oosterpoorter@gmail.com o.v.v. Cryptofilippine nr. 78. 

Opsturen mag ook: Redactie De Oosterpoorter, Oosterweg 13, 

9724 CA, Groningen. Het vermelden van je straatnaam wordt 

zeer op prijs gesteld.  

De winnaar ontvangt een gevulde boodschappentas ter 

waarde van € 20,-, ter beschikking gesteld door Coop Meeu-

werderweg. De Coop neemt binnen een week na verschijnen 

via e-mail contact op.

Oplossing cryptofilippine 77 – Verkiezingen: 
1. Uitslag 2. Stemwijzer 3. The voice of Holland 4. Zetelroof 

5. Kiezen of delen 6. Spetters 7. Zwevende kiezer 8. Haagse 

bluf 9. Stemvork 10. Kamerjas 11. Lijstverbinding 12. Voor-

vrouw 13. Hokjesgeest 14. Kabinetsformatie 15. Rood kleuren 

16. Simons 17. Zetelverdeling 18. Keuzemenu 19. Een vakje 

invullen 20. Campagneteam 21. Vrolijk gestemd 22. Struis-

vogelpolitiek 23. De olifant in de kamer.   

De oplossing is: TWEEDE KAMERVERKIEZINGEN

De winnaar van de gevulde boodschappentas is Aukje Brui-

ning, woonachtig aan de Parklaan. Van harte gefeliciteerd!

Cryptofilippine7878
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O p weg naar de groenstrook tussen de Barkmolenstraat 
en de Europaweg aan de oostrand van De Meeuwen 
stuitte ik een tijdje terug op een hek. Daarachter was 

al niets meer over van de braamstruik- en wilgenruigte met 
de olifantenpaadjes 
die wandelaars 
zich daar doorheen 
gebaand hadden, van 
het voetbalveldje en 
het wroetbosje van 
de stadsvarkens. Een 
bord kondigde de 
start van woningbouw 
aan. Hadden we hier 
te maken met een 
voortschrijdende 
verstening waar veel 
van het vermaarde 
‘inbreiden’ op uitloopt? 
Niet echt, zo leerde 
navraag bij VanWonen 
Vastgoedontwikkeling. 

Dirk de Rijk

Verkoopmanager 

Jasja Scholtens vertelt dat hier in het verleden kantoren 

gepland waren. Die plannen werden later omgezet in 

woningbouw. Ontwerpen, overleg met gemeente en bewoners, 

vergunningaanvraag is wat zich toen afspeelde. Ondertussen 

kreeg een stukje stadswildernis dag voor dag, jaar voor 

jaar gestalte. En nu is er dus begonnen met de bouw van 

maar liefst achtenzestig koopwoningen en zeventien vrije-

sectorhuurwoningen. Toch betekent dat hoge aantal geen 

hoogbouw; het gaat om eengezinswoningen van drie en vier 

woonlagen. Nog verrassender: er is de nodige plek ingeruimd 

voor stadsnatuur. Grote blikvanger wordt een wadi, bedoeld 

voor de opvang van overvloedige regenval en in normale tijden 

dienend als natuurlijk ingericht speelterrein. Aan de rand van 

het plan is een vijver gerealiseerd waar vleermuizen insecten 

van hun gading kunnen vinden. 

De woningen worden niet meer aangesloten op het gasnet, 

maar door een bodemwarmtepomp verwarmd. Ook wordt er 

gebruik gemaakt van een ventilatiesysteem met warmte-

terugwinning dat de woning voorziet van frisse lucht. Met 

dit systeem en de bodemwarmtepompen zijn de woningen zó 

energiezuinig dat een standaardgebruik van zonnecollectoren 

volgens de EPC-norm voor de energieprestatie van gebouwen 

niet nodig is. Optioneel worden die wel aangeboden. Een 

aantal bewoners heeft 

ervoor gekozen die 

direct op hun dak aan 

te laten brengen. Vier 

blokken met woningen 

van vier woonlagen 

vormen straks het 

gezicht van het wijkje 

dat naar de Europaweg 

toegekeerd is, aan de 

nieuwe weg die dan 

Schorsmolenstraat zal 

heten. Daarmee werken 

ze geluidswerend voor 

de achterliggende 

woningen. Ook de 

geluidsbelasting aan 

de gevels daar is zo 

laag dat niet overal 

geluidswerend glas 

gebruikt hoeft te 

worden.

De woningen blijken aantrekkelijk genoeg om sommigen die 

nu al in De Meeuwen wonen te doen besluiten hiernaartoe te 

verhuizen. Het zijn mensen die voor de keuze staan: “Gaan we 

verbouwen of gaan we verhuizen?” En die des te overtuigder 

voor het laatste kiezen als ze in hun eigen buurtje kunnen 

blijven en toch alles lekker nieuw hebben. 

Die belangstelling van dichtbij is wat de Groningse projecten 

die VanWonen realiseert zo “eigen” maakt (denk aan 

Ebbingekwartier, Oosterhamrikkade, Oosterparkkwartier en 

dichterbij de “stadshavens aan de Eemskanaalzone”). Dat 

zal ook wel te maken hebben met het feit dat omwonenden 

vroegtijdig bij alle projecten betrokken worden en VanWonen 

met hen in overleg gaat. Zo is er op hun verzoek een wat 

hoger uitgevallen hoek met appartementen uit het plan 

gehaald. Over iets meer dan een jaar, zo schat Jasja, kunnen de 

eerste bewoners hun intrek nemen aan de Barkmolen- en de 

Schorsmolenstraat. En kan er door de anderen weer gewandeld 

worden. OO

Verbouwen of verhuizen in 
De Meeuwen?
Bouw energiezuinige woningen aan de 
Barkmolenstraat

De wadi tussen de nieuwbouw aan de Meeuwen 
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Op IKC Borgman Oosterpoort is je kind vanaf 
2 jaar welkom! Samen spelen, samen delen en de 
wereld ontdekken. Op deze gezonde opvang gaan 
we elke dag naar buiten. Ma t/m vrij 7.30 - 18.00

Kom je naar de peuteropvang?

Hier had uw 
advertentie kunnen 

staan!
ADVERTEREN IN

de Oosterpoorter
mail naar:

oosterpoorter@gmail.com

* *
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Animaties | Logo’s |
(Digitale) Magazines | Drukwerk |

Huisstijl | Animatie | Video

Ystvan de Jong | info@qorona.nl | 06 36 48 90 37

qorona.nl

Ook voor 
wijkbladen!

:-)

qorona
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I n de rubriek ‘Koek op de hoek’ gaat de Oosterpoorter 
maandelijks met een Grunneger kouke op bezoek in 
één van de vele hoekhuizen in onze wijk. Deze keer 

is dat bij buren Jochum Algra (74) en Anna Tjalsma (69) 
op de hoek van de Oosterweg en de Cubastraat. Jochum 
is de bovenbuurman van Anna, ze kennen elkaar al ruim 
veertig jaar. “Van vroeger, uit de Kroeg van Klaas en 
uit het eethuisje dat in het vroegere doktershuis aan de 
Lodewijkstraat zat”, vertelt Anna. Ze deed de Bibliotheek- en 
Documentatieacademie en kwam in het sociaal werk terecht. 
“Ik was begeleider in de nachtopvang voor daklozen, ik 
heb met tienermoeders gewerkt en maakte met veel plezier 
lange tijd met vier collega’s straatkrant De Riepe.” Jochum 
studeerde geschiedenis en werkte als secretaris voor de 
stichting voor Pedagogisch Onderwijs aan de universiteit. 
In 1990 werd hij office-manager op het secretariaat van 
de letterenopleidingen van de RUG. “Een fantastische tijd 
met een heel leuk team.” Jochum reisde altijd veel en is 
een lange afstandsfietser, hij fietste ooit van Berlijn naar 
Groningen. Op korte tochtjes door de provincie haakt 
buurvrouw Anna aan. “We genieten dan van het landschap 
en vertellen elkaar over de geschiedenis van de plekken 
die we aandoen.”, zegt Jochum. Anna is verslingerd aan de 
mini-bibliotheken die overal verschijnen en weet precies 
welke een goed aanbod hebben. Een aantal jaren terug is ze 
begonnen met pianoles. “Nu ligt alles even stil in corona-
tijd, maar ik hoop dat ik binnenkort weer verder kan met 
de lessen.”

Mirjam van der Feen (tekst en foto)

HOE LANG WONEN JULLIE HIER AL?
Jochum: “Vanaf 1978. Ik woonde op de hoek van de 

Annastraat en de Nieuwstraat. Op een dag kwam ik thuis en 

waren ze met de renovatie van dat huis begonnen. Het dak 

was er af en de poes zat helemaal onder het stof. Opeens 

was ik dakloos. Nadat ik veel stampij maakte kreeg ik een 

wisselwoning aangeboden. Kort daarop werd ik gebeld dat 

ik hier moest gaan kijken, dit huis werd toen opgeleverd.”  

Anna: “Toen Jochum’s onderbuurman vertrok vroeg hij 

me of ik iemand wist voor dat huis. Dat wist ik wel, want 

ik was zelf geïnteresseerd. Jochum droeg me voor bij de 

woningbouwvereniging en ik kreeg het huis, alweer dertig 

jaar geleden.”

HEBBEN JULLIE VEEL AAN HET HUIS GEDAAN? 
Jochum: “Ik heb de verwarming naar boven laten 

doortrekken en op zolder een kantelraam en een deur 

geplaatst naar het dakterras, gewoon op eigen kosten. Later, 

toen de badkamer en de keuken werden aangepakt door 

Nijestee, heb ik in overleg een keuken laten plaatsen die ik 

zelf had aangeschaft. De kosten hebben we gedeeld. Ik was 

de eerste bewoner die zo zelf aanpassingen doorvoerde, later 

gebeurde dat vaker.”

Anna: “Aan dat soort dingen merk je dat Nijestee een goede 

woningbouwcorporatie is. Ook met reparaties, je belt even 

en het is snel geregeld.” 

Jochum: “Ik kreeg vorig jaar zelfs een bloemetje vanwege 

mijn 40-jarig huurders-jubileum, heel attent.”

WAT VINDEN JULLIE VAN DE WIJK?
Anna: “Heerlijk, mijn hart ligt hier wel. Ik woonde eerder in 

de Annastraat, ik vind het nog altijd leuk om daar even langs 

te wandelen. Het is hier zo vertrouwd en eigen.”

Jochum: “De wijk past me als een warme jas. Je loopt zo de 

binnenstad in en het is fijn dat je de Oosterpoort hier om de 

hoek hebt.”  

MISSEN JULLIE IETS IN DE WIJK? 
Jochum: “Wij hebben veel zien verdwijnen. Aan de Oosterweg 

zat het postkantoor, dat is er al lang niet meer. En al die 

slagers en bakkers die er waren.”  >>  lees verder op pag. 23
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Al jarenlang 
vertrouwde opvang 
voor kinderen van 

0 tot 4 jaar. 
 

Nabij de Euroborg en 
A7 in de wijk De 

Linie. 
Rondleiding? 

Bel of mail ons. 
 

050-5234690 
 

info@kdvheppie.nl 
 

www.kdvheppie.nl 
Winschoterdiep 70 

9723AB Groningen 
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Aan de Palmslag, Cubastraat en de Oosterweg gaan we 50 woningen verbeteren, waardoor 
de woningen energiezuiniger en comfortabeler worden. We informeerden de bewoners en 
meer dan 70% van de bewoners vindt het een mooi voorstel. We verwachten in juni 2021 te 
starten met de werkzaamheden. Benieuwd wat we gaan doen? Kijk snel op onze website via: 

www.nijestee.nl/woningverbetering

Nijestee doet meer met Energie 



THUIS           ETEN IN CORONA-TIJDUIT
 DEZE MAAND:
POORTERSHOES

Op dinsdag, woensdag en donderdag 

verzorgt de keuken van het Poortershoes 

afhaalmaaltijden. ’s Middags bellen (tussen 

10.00 en 15.00 uur) en ’s avonds staat de 

maaltijd klaar. Eten in het restaurant is er 

momenteel niet bij, maar wachten op de 

afhaalmaaltijd is ook al heel gezellig. Het 

loopt lekker door met de afhaalklanten, 

dus de kok ligt een beetje achter op z’n 

schema. Hij is op een gegeven moment 

ook door de ‘specials’ heen, dus een oude 

bekende die komt afhalen wordt even 

terzijde genomen: kan het deze keer 

ook de wat minder spectaculaire variant 

worden? 

Maar wij krijgen wat we hadden besteld: 

tomaten-paprika soep met basilicum 

vooraf, lasagna met zalm, spinazie en 

roomkaas als hoofdgerecht, geserveerd 

met een salade, en tiramisu toe. Het 

smaakt allemaal verrukkelijk: de soep is 

smakelijk gekruid en lekker gevuld en 

de ingrediënten van de lasagna leveren 

een verrassend lekkere combinatie op. 

De salade is supervers en bevat — ook 

verrassend — artisjok. In de tiramisu zit 

relatief wat veel cacao en koekje (of relatief 

wat weinig liqueur...?), maar smaakt verder 

heerlijk. De hele maaltijd is vrij machtig, 

dus niemand vertrekt na afloop met een 

hongergevoel.  

Er moest voor drie personen worden 

gehaald, maar het vervoer is 

probleemloos: twee grote tassen en twee 

flinke fietstassen volstaan. Eenmaal 

thuis zijn we blij verrast over de veelal 

milieuvriendelijke materialen waarin het 

Poortershoes alle (twaalf!) onderdelen 

heeft verpakt. Want afhaalmaaltijden 

gaan voor de duurzamen onder ons toch 

vaak gepaard met grote gewetensnood 

vanwege al het plastic verpakkingsafval 

dat linea recta in de vuilnisbak verdwijnt. 

Dus jammer van de plastic deksels 

van de (papieren) saladebakken en het 

aluminiumfolie waarmee de tiramisu-

bakjes zijn afgedekt. Maar verder: 

geslaagd op alle fronten! OO

KWALITEIT -

SMAAK -

BEZORGING -

PRIJS/KWALITEIT -

8,0

8,0

N.V.T.

9,0

O O R D E E L

>>  vervolg 
van pag. 
21

Anna: 

“Ik weet 

nog dat 

ik vroeger uit 

de stad terugkwam 

van het uitgaan. Dan was 

de bakker op het Frederiks-

plein al aan de slag, daar haalde 

ik dan warme broodjes. En je had de 

huiskamergroentezaak van Moeke. Zij leverde 

ook de groenten voor het eethuisje.”

KENNEN JULLIE DE GESCHIEDENIS VAN DEZE 
PLEK? 
Jochum: “Deze straat was altijd al een van de toegangswegen 

naar de stad. Hier stond ooit herberg de Cuba. Dan ging 

vroeger de poort dicht en late reizigers moesten dan in de 

herberg overnachten. Ik heb wel eens het idee dat die sfeer van 

toen hier nog altijd is, er gebeurt altijd van alles.” 

Anna: “Dat klopt, mensen nemen afscheid, maken ruzie, 

stemmen galmen hier steeds wat luider en dan ebt het weer 

weg, echt een speciaal plekje.” 

HEBBEN JULLIE EEN FAVORIETE PLEK IN DE WIJK?
Anna: “Mijn huis en het Poortershoes, daar kom ik graag. Een 

fijne plek om te eten of om aan de grote tafel een krantje te 

lezen.”

Jochum: “Mijn dakterras. En de zitjes aan de Palmslag. Die 

stoelen zijn ooit geplaatst om Anna Massaut te eren. Ze was 

mijn voorganger bij de huurdersvereniging van Nijestee. Anna 

was toen al ziek, maar ze is nog bij de ingebruikname van de 

zitjes geweest.”

BLIJF JULLIE HIER NOG HIER NOG LANG WONEN?
Anna: “Ja, zo lang mogelijk.”

Jochum: “Ik denk dat ze me hier uit moeten dragen.” OO
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HELE BOEL
We hadden weer iets bijzonders. Maar dan echt! Bij ons om de hoek aan het Winschoterdiep hadden we een 

huis te koop. Aan het water, een schipperswoning. Nu wil het verhaal dat er vroeger een kapitein woonde die de 

lading van zijn schip in het onderhuis opsloeg. Je weet maar nooit, piraten. Nu hebben wij precies dat huis ver-

kocht, inclusief de inboedel. Met de hele boel dus. Het is groter dan gebruikelijk, want kapitein, baas boven baas. 

Misschien nog een schatkist ergens.. De gelukkige koper mag op ontdekkingstocht!

VERKOCHT


